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Protokół z XL posiedzenia 

Rady Kongresu Polaków XII kadencji 
Siedziba Kongresu Polaków w RC, 7. 8. 2019 

 

Rada Kongresu Polaków:  Mariusz Wałach, Tomasz Pustówka, Józef Szymeczek, Małgorzata 

Rakowska, Danuta Branna, Mariusz Zawadzki, 

Rada Nadzorcza:  Bogdan Siderek, 

Rada Przedstawicieli:  Małgorzata Rakowska, 

Nieobecni:  Andrzej Bizoń, Andrzej Suchanek, Dariusz Branny, 

Kancelaria KP:  Aneta Roszka, Piotr Polok. 

 

 

Program: 

1. Kontrola realizacji uchwał 

2. Zielona Szkoła nad Bałtykiem 2019 

3. XIII Zgromadzenie Ogólne Kongresu Polaków 

4. Remont oświetlenia Księgarni Państwa Wirthów 

5. Różne 

 

Prezes Mariusz Wałach przedstawił radzie proponowany program, który następnie został jednomyślnie 

zaakceptowany. 

 

 

Ad 1.) Kontrola realizacji uchwał 

 

Uchwała podjęta na ostatnim posiedzeniu jest w trakcie realizacji. 

 

 

Ad 2.) Zielona Szkoła nad Bałtykiem 2019 

 

M. Wałach poinformował o kolejnych krokach w sprawie pozyskiwania brakujących środków na 

realizację tegorocznej edycji Zielonej Szkoły nad Bałtykiem. 

Zgodnie z obietnicą Konsulatu Generalnego w Ostrawie na konto Kongreu Polaków wpłynęło 

10 000,- EUR na pokrycie transportu uczestników Zielonej Szkoły, jednak nadal brakuje suma w 

wysokości 50 000,- PLN dotycząca dofinansowania zakwaterowania i wyżywienia. 

 

W wyniku dyskusji Rada Kongresu Polaków postanowiła w dalszym ciągu prowadzić działania w celu 

pozyskania brakujących środków. 
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Ad 3.) XIII Zgromadzenie Ogólne Kongresu Polaków 

 

W ramach przygotowań do XIII Zgromadzenia Ogólnego Rada Kongresu Polaków omówiła i 

podsumowała dotychczasowe koncepcje wyboru klucza delegatów na Zgromadzenie Ogólne. 

(patrz Uchwała nr 1) 

 

Zamiarem Rady KP jest potencjalne wzmocnienie składu delegatów ZO tak, by znalazło się wśród 

nich więcej przedstawicieli środowisk, które mają kluczowe znaczenie w strukturze polskiego Zaolzia 

oraz dla rozwoju polskości na tym terenie. 

Nowa ordynacja wyborcza przewiduje więc: 

1. Zwiększenie udziału przedstawicieli środowisk, które są szczególnie aktywne i ważne dla 

rozwoju polskości. 

2. Wprowadzenie w tym celu zmian w klucz dla sejmików gminnych. 

Proponowany model poszerza repezentatywność delegatów ZO w głąb i wszerz naszego 

społeczeństwa. Całkowita liczba delegatów jest większa niż w dotychczasowym modelu. 

Uzasadnienie:  

 Filarem, na którym się opiera praktycznie wszystko polskie na Zaolziu, jest polskie 

szkolnictwo. Liczba i jakość szkół mają absolutnie decydujące znaczenie dla naszego dalszego 

rozwoju. Nauczyciele polskich szkół mają do wypełniania niezwykle ważną misję. Odbiciem 

tego powinna być ich większa reprezentacja w ZO. 

Po drugiej stronie ławy szkolnej są uczniowie, którzy ze względu na wiek nie mogą być 

delegatami, lecz - co istotne - ich rodzice mogą i powinni. Rodzice młodzieży szkolnej to 

kilkutysięczna społeczność tworząca prawdziwy rdzeń naszego społeczeństwa. Przeważnie 

chodzi o ludzi należących do młodszych pokoleń, którzy nie tylko tworzą teraźniejszość, ale 

są również niezwykle ważnym rozwojowym czynnikiem społecznym przyszłości całego 

społeczeństwa. 

 PZKO jest bezsprzecznie organizacją z bardzo dobrze rozbudowaną infrastrukturą terenową i 

tradycyjnie największą liczebnością. Jakkolwiek delegaci wszystkich ZO zawsze byli w 

zdecydowanej większości członkami związku, formalnie PZKO był reprezentowany tylko 

przez dwóch członków ZG. Nowa ordynacja to zarazem spojrzenie na strukturę naszego 

społeczeństwa przez pryzmat MK PZKO oraz sekcji Związku. 

Z kolei krokiem w kierunku zaangażowania młodzieży studenckiej jest uzupełnienie grona 

delegatów o przedstawicieli SAJ-u. 

 Harcerstwo Polskie w RC to na Zaolziu bardzo dynamiczna i znacząca organizacja 

młodzieżowa. Jego znaczenie wynika nie tylko z liczby aktywnych harcerzy, ale przede 

wszystkim z niezwykle efektywnej pracy wychowawczej młodzieży, która jest wynikiem 

długofalowej, przemyślanej i konsekwentnej działalności kierownictwa HPC.  Większa niż 

dotychczas liczba delegatów odpowiada strukturze organizacyjnej HPC, jest więc jak 

najbardziej logiczna. 

 Towarzystwo Beskid Śląski należy do reaktywowanych organizacji przedwojennych z 

wielkimi tradycjami oraz bazą członkowską liczącą obecnie kilkaset osób. Ważną częścią 

składową Towarzystwa jest też sekcja sportowa, mająca wielkie zasługi i osiągnięcia 

zwłaszcza podczas reprezentowania Zaolzia na sportowych igrzyskach polonijnych różnego 

typu. 
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Ad 4.) Remont oświetlenia Księgarni Państwa Wirthów 

 

Rada Kongresu Polaków omówiła ofertę S. Bielesza dotyczącą remontu oświetlenia Księgarni 

Państwa Wirthów. 

W wyniku dyskusji Rada Kongresu Polaków uchwaliła remont oświetlenia Księgarni Państwa 

Wirthów. 

(patrz Uchwała nr 2) 

 

 

Ad 5.) Różne 

 

Rada Kongresu Polaków omówiła i uchwaliła projekt „Benefis Karola Suszki” jako projekt sterowany 

Rady Kongresu Polaków. 

(patrz Uchwała nr 3) 

 

Rada Kongresu Polaków omówiła i uchwaliła projekt „Uroczysty koncert z okazji 100 rocznicy 

urodzin prof. Stanisława Hadyny” jako projekt sterowany Rady Kongresu Polaków. 

(patrz Uchwała nr 4) 

 

Rada Kongresu Polaków omówiła sposoby administracji opinii polecających do zgłoszeń Karty 

Polaka. 

T. Pustówka zaproponował stworzyć krótki wniosek, w którym osoby żądające zaświadczenie krótko 

opiszą jak długo, w jakim miejscu i jakim sposobem działają na rzecz polskiej kultury i języka. 

Rada Kongresu Polaków ustaliła, że M. Wałach po urlopie spotka się z prezes Zarządu Głównego 

PZKO H. Legowicz  w celu ustalenia regulaminu wydawania zaświadczeń potrzebnych do uzyskania 

Karty Polaka. 

 

Rada Kongresu Polaków przedyskutowa aktualnie publikowane treści na łamach Głosu. 

W wyniku dyskusji D. Branna została upoważniona do skontaktowania się z Uniwersytetem Śląskim 

w Cieszynie, w celu przeprowadzenia uzgodnień do przeprowadzenia badań socjologicznych na temat 

Głosu. 

 

Rada Kongresu Polaków zobowiązała kancelarię do wysłania listu do prezes „PTTS” Beskidu 

Śląskiego z informacją o konieczności zwrócenia dotacji Funduszu Rozwoju Zaolzia z powodu 

niedotrzymania warunków umowy dotacyjnej. 

 

Rada Kongresu Polaków została poinformowana o przygotowywanym projekcie J. Szymeczka 100 lat 

polskiego trwania na Zaolziu. 

 

 

Następne posiedzenie Rady Kongresu Polaków odbędzie się we wtorek 4. 9. 2019 o godzinie 16:30. 
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Uchwały XL posiedzenia 

Rady Kongresu Polaków XII kadencji 
Siedziba Kongresu Polaków w RC, 7. 8. 2019 

 

1. Uchwała 

Rada KP uchwala projekt nowej ordynacji wyborczej do ZO 2020 wg poniższej tabelki. Rada 

zobowiązuje prezesa KP do oficjalnego przedstawienia tej propozycji na piśmie wszystkim 

organizacjom, oraz do przedstawienia jej na najbliższym posiedzeniu Rady Przedstawicieli 

KP. W piśmie do organizacji powinna być prośba, żeby organizacje zobowiązały swych 

delegatów do udziału w sejmikach gminnych. 

    

 

Propozycja 

ordynacji wyborczej ZO 2020 

 

  

 

  

 
Macierz Szk  szkoły podstawowe 25 

 
  przedszkola  

 

12 

 
  gimnazjum  1 

 
  zarząd główny 2 

 
TNP 

przedstawiciele szkół 

podst. 25 

 
  przedst. gimnazjum  1 

 
  zarząd 2 

 
Młodzież HPC  10 

 
  

SMP z uwzględnieniem 

gimnazjum 4 

 
PZKO  MK + sekcje  82 

  

SAJ 5 

 
  ZG  2 

 
Beskid Śląski 

 

4 

 
Inne  

Inne organizacje  po 2 

delegatów  38 

 
  Sejmiki gminne *    60 

 
      

 

      

 
SUMA   273 

 

  

   

Sejmiki * 

nowy klucz 

  

  

miejscowości  

 

do 600               1 delegat  

 

 

do 1500             2 delegaci 

 

 

nad 1500           3 delegaci 

 

 

nad 3000           5 delegatów  

                   Szczegółowa lista wg gmin w załączniku.  

Za 6     wstrzym 0     przeciw 0 
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2. Uchwała 

Rada Kongresu Polaków uchwala remont oświetlenia Księgarni Państwa Wirthów w 

wysokości 49 944,- CZK, według przedstawionej oferty S. Bielesza. 

Za 6     wstrzym 0     przeciw 0 

 

 

3. Uchwała 

Rada Kongresu Polaków przyjmuje wniosek projektu „Benefis Karola Suszki” jako projekt 

sterowany Rady Kongresu Polaków. Odpowiedzialną za realizację projektu Rada Kongresu 

Polaków ustala: D. Branną. 

Za 6     wstrzym 0     przeciw 0 

 

 

4. Uchwała 

Rada Kongresu Polaków przyjmuje wniosek projektu „Uroczysty koncert z okazji 100 

rocznicy urodzin prof. Stanisława Hadyny” jako projekt sterowany Rady Kongresu Polaków. 

Odpowiedzialnym za realizację projektu Rada Kongresu Polaków ustala: M. Wałacha. 

Za 6     wstrzym 0     przeciw 0 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

Zanotował: P. Polok 

Za zgodność: M. Wałach 

 

 



~ 6 ~ 

Załącznik 1 

gmina 

Liczba 

obywateli 

Stara 

ordynacja Propozycja 

Boconowice  120 2 1 

Bogumin 508 3 1 

Brno 464 3 1 

Bukowiec 357 2 1 

Bystrzyca 1325 5 2 

Cierlicko + 

Stanisłowice 434 3 1 

Czeski Cieszyn 3590 10 5 

Gnojnik 172 2 1 

Gródek 590 3 1 

Hawierzów 2043 7 3 

Jabłonków 974 4 2 

Karwina  3615 11 5 

Kocobędz 182 2 1 

Koszarzyska 105 2 1 

Ligotka Kameralna 204 2 1 

Lutynia Dolna 204 2 1 

Łomna Dolna i Górna 271 4 1 

Milików 399 2 1 

Mosty k.J. 600 3 1 

Nawsie 754 3 2 

Nydek 409 3 1 

Olbrachcice 707 3 2 

Orłowa 828 4 2 

Ostrawa 817 4 2 

Piosek 317 2 1 

Piotrowice1Marklowice 723 3 2 

Praga 1721 6 3 

Ropica 371 2 1 

Rychwałd 143 2 1 

Rzeka 71 2 1 

Stonawa 349 2 1 

Sucha Górna 807 4 2 

Smilowice 164 2 1 

Trzanowice 186 2 1 

Trzycież 134 2 1 

Trzyniec  5236 15 5 

Wędrynia 1159 4 2 

 

      

suma delegatów gmin 137 60 

 


